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MÄRJAMAA VALLAVOLIKOGU 

 

Kultuurikomisjoni koosoleku  

protokoll  
 
Märjamaa                                                                                                        11. mai 2012. a nr 19 

 

Algus kell  13.00 lõpp kell 15.30 

 

Koosolekut juhatas: komisjoni esimees Teet Tomson 

Protokollis: volikogu sekretär Janika Liländer 

 

Koosolekust võtsid osa komisjoni liikmed: Ave Kusmin,  Darja Lehtsalu, Kaare Tammaru, Kalle Teekivi, 

Teet Tomson, Tõnu Mesila, Venno Kornak. 

Puudusid: - 

Kutsutud: vallavanem Eero Plamus, SA Loodna Vabaajakeskus nõukogu esimees Margo Pärn 

(päevakorrapunkt 2), Sillaotsa talumuuseumi juhataja Kalju Idvand (päevakorrapunkt 1).  

 

Kinnitati alljärgnev PÄEVAKORD: 

1. Arutelu ja seisukoha võtt Mahtra muuseumi teemal 

2. Kultuurielu korraldus Loodna piirkonnas 

3. Mittetulundusliku tegevuse toetamine 

4. Muud küsimused 

 

 

Päevakorrapunkt 1  

Arutelu ja seisukoha võtt Mahtra muuseumi teemal 

 
Komisjoni liikmetele oli eelnevalt saadetud Mahtra Talurahvamuuseumi ümberkorraldamine 

sihtasutuseks materjalid (Vt lisa 1). 

T. Tomson andis sõna K. Idvandile  soovides teada kuivõrd erinev on Mahtra ja Sillaotsa muuseumite 

lähenemine muuseumitööle ning kas on tunda, et Mahtra on midagi rohkemat kui lihtsalt sealse piirkonna 

muuseum. 

K. Idvand märkis alustuseks, et Sillaotsa TM saab sel aastal 30 aastat vanaks ning sellest 2/3 on ta olnud 

valla muuseum. Sillaotsal on poole vähem eksponaate kui Mahtras ja 3 x vähem raha kui Mahtras.  

Sillaotsa on ainuke Via Baltica ääres asuv talumuuseum.  

K. Idvand avaldas arvamust, et tema meelest saab Sillaotsa TM vallaga paremini läbi kui Mahtra 

muuseum viimasel ajal oma asukohavallaga. 

K. Idvand: Mahtra muuseum riigiasutusena on kõiki omavalitsuste muuseume toetanud ja aidanud 

arendada. Seda, mis saab Mahtrast sihtasutusena, me veel ei tea.  

 

K. Idvand kõneles, et nii Mahtra kui Sillaotsa teevad pedagoogilisi programme, näitusi, võtavad vastu 

külastajaid. Talle tundub, et Sillaotsal on kogukonnaga veidi parem läbisaamine kui Mahtral.  Ta ei oska 

küll kahte muuseumit väga võrrelda, kuid Sillaotsa on rohkem Läänemaa muuseum ja Mahtra rohkem 

Lõuna-Harjumaa muuseum.  

K. Idvand vahendas Sillaotsa TM nõukogu liikme Tiia-Helle Schmitte arvamust, et Mahtra on 

teemamuuseum – on Juuru muuseum ja on Mahtra sõja muuseum. Kui temast tahta teha Raplamaa 

muuseumi, siis tuleb kõvasti vaeva näha.  

K. Idvand: Võib-olla selleks, et Sillaotsa TM oleks Märjamaa vallamuuseum tervikuna, on äkki meil ka 

vaja vaeva näha, kuid mulle tundub, et me oleme täiesti sellel teel, sest valla asutuste juhatajate 

nõupidamisel on vastu võetud ka selline seisukoht, et me tulevikus  hakkame käima vastastikku külas ja 

leidma neid  võimalusi, kuidas saame vastastikku kasulikud olla. Seda veel rohkem kui seni oleme olnud. 



 2 

Usun, et meil on juba praegu täitsa head koostöölepped. K. Idvand tõi näitena Sillaotsa TM näituste 

korraldamise rahvamajas ning ajalookonverentsidel esinemise.  

K. Idvand tõi välja ka koostöökokkuleppe Kaelase kooliga, mille raames toimuvad igakuised Kaelase 

kooli õpilaste muuseumitunnid Sillaotsal. 

K. Idvand juhtis tähelepanu Sillaotsa Mahtrast enam arenenud looduse poolele – dendro- ja metsapargis 

on üle 200 erineva puu- ja põõsaliigi. Samuti on Sillaotsa TM territoorium suurem kui Mahtral.  

Kavas on hakata arendama keskkonnateadlikkuse programme.  

 

*T. Mesila: Kas on ettekujutust,  palju on Mahtra muuseumis Märjamaa piirkonda kajastavaid materjale? 

K. Idvand: Ei, mul ei ole. 

T. Mesila: Esitatud materjalides oli kuskil mõtteavaldus, et kui Mahtra jääb Juuru valla muuseumiks, siis 

milleks ta peab hoidma teiste valdade eksponaate? 

K. Idvand: See oli väga omapärane seisukoht. Mahtra muuseum hoiab riigi vara.  

K. Idvand lisas, et talle näib, et riik ei taha oma vara loodavale sihtasutusele üle anda. Teistpidi – 

Märjamaa valla kohta käivaid materjale on muuseumides üle Eesti. Ma ei näe siin muret. 

Kui oht on selles, et Märjamaa kohta kogutud vara tahetakse üle anda Sillaotsale, siis see probleem on 

lahendatav. 

K. Idvand kõneles Sillaotsa projektitööst ning kavatsustest parandada-arendada hooneteparki 

(veovahendite- ja mootorikuur; muuseumi peamaja). 

K. Idvand märkis, et ega esitatud materjalide põhjal päris hästi ikka aru ei saa, mida see riik teha tahab 

ning kuidas riik Mahtra tulevikku näeb.  

K. Idvand: Olen nõus nõukogu liikme Jürgen Kusmini arvamusega, kes ütles, et midagi head nendest 

paberitest ei paista.  

 

*K.Tammaru: Põhieesmärk on toetuse taotlemine teistelt valdadelt Mahtra muuseumi ülalpidamiseks. 

Kuidas on Teie seisukoht – kas Märjamaa vald peaks, lisaks Sillaotsa TM kuludele, katma Mahtra 

ülalpidamiskulusid? 

K. Idvand: Mina näen sihtasutusel mõtet siis kui ka need vallad, kellel ei ole muuseumi, kannavad 

proportsionaalselt näiteks sama suuri kulusid kui Märjamaa vald juba praegu kannab.  Siis teeme 

sihtasutuse ja teeme koostööd, otsustame, kuhu kujundame ekspositsioonid, kus me hoiame oma vara. Ja 

ka siis peab riik oma vara hoidmise ise kinni maksma. Minu jaoks on kõige arusaamatum see, kui 

omavalitsused peaksid üle võtma kohustuse riigi vara hoidmiseks saamata selleks mingisugust toetust. 

See on selle asja kõige nõrgem külg minu meelest. Ja koostöövõimalusi on ju väga palju – on MTÜ 

Koduloolane, on Raplamaa Turism. Mitte kellelgi ei ole keelatud sõbraga kokku saada, asju arutada ja 

koostööprojekte teha. Mulle tundub, et see, mis nendest materjalidest ja ka mõningatest 

ajakirjandusartiklitest läbi jookseb, on ikkagi see, et riik lõikab enne kui ta mõõdab.   

K. Idvand märkis, et riik alles paneb muuseumide arengusuundasid paika, kuid osade suhtes tahetakse 

juba ümberkorraldusi teha.  

K. Idvand: Kuidas vald võtab üle kohustused kui üldse ei ole teada, kuidas neid kohustusi 

kompenseeritakse? 

T. Tomson tsiteeris kultuuriministeeriumi 22.10.2011 kirja Juuru Vallavolikogule, milles palutakse 

sihtasutuse teema võtta istungi päevakorda. Üksikasjade ja riigipoolse rahastamise kokkulepete arutamine 

toimuks aga pärast volikogu põhimõttelist nõusolekut.  

T. Tomson avaldas arvamust, et tegu oleks otseses mõttes „põrsa kotis ostmisega“. 

 

*T. Tomson: Murelikuks teeb see, et kõik kallid tööd on jäänud Mahtras tegemata. Hooned vajavad 

remonti ning mida see maksma võib minna, ei oska keegi veel hinnata. Hoidlates on juba praegu 

ruumikitsikus, mis tähendab, et ka hoiutingimusi tuleb parendama hakata. Väga suure tõenäosusega annab 

riik sinna pigem vähem raha kui rohkem, sest päevakorras on ERMi teema, mille rahastamisega on riik 

omapead jäänud. 

 

Toimus arutelu.  

Kõneldi Mahtra muuseumi nõustamisfunktsioonist, muuseumide külastatavuse võrdlusest, varade 

omandiküsimusest. 

 

*K. Idvand oli seda meelt, et Eesti vajab tugevat muuseumiasutuste võrgusikku, s.t et lasteaiad ja koolid 

saaksid ca tunnise sõiduga külastada paari erinevat muuseumi. Kui kasutavad rohkem aega, siis jõuavad 

juba suurematesse muuseumidesse.  

K. Idvand arvas, et  Sillaotsa TM-l on potentsiaalne võimalus püüda Via Baltical sõitjaid. 

Turismigruppide püüdmine on raskendatud, aga võimalik.  
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K. Idvand: Märjamaa vallas ja Via Baltica ääres asuv Sillaotsa muuseum peaks igal juhul alles jääma. 

Koostööd peab ta muidugi tegema, aga võtta vastu selline otsus, mis ta ohtu paneb… . Kõik Eestimaa 

muuseumid vajavad investeeringuid. Mitte keegi ei ole nii väga ideaalses seisus. KUMU on valmis ja ka 

Pärnu muuseum. Ehk veel mõni. 

 

K. Idvand: Näib, et riik tahab praegu vahendeid kokku hoida ja kuna läbi ühismuuseumi idee ei saanud, 

siis tehakse nüüd teistmoodi. Osa muuseume on otsustatud üle anda sihtasutustele. Veidi mõistmatuks 

jääb see, miks riik on planeerinud mõnesse muuseumisse jätkuvalt omaosaluse, kuid Mahtra 

muuseumisse mitte. Kuigi kõik need muuseumid, mis lähevad sihtasutusteks, hoiavad jätkuvalt riigi vara. 

Raske on mõista, mida riik teha tahab. 

 

*T. Tomson palus E. Plamusel veidi lahti rääkida ROLi 29.03. 2012 täiskogul räägitut, mille kohta on 

esitatud valdadele protokolli väljavõte. Sellest jääb tunne, et kõik on nõus toetama ehk mingil määral 

nõuga, aga mitte midagi rohkemat. 

E. Plamus vastas, et eks see sinna kanti tüüribki ja mis Märjamaa valda puutub, siis on seis sama. Meil on 

olemas kontseptsioon, kuidas peaks Sillaotsa TM arenema, mida me seal teha tahame jne. Kõige täpsem 

ongi see, et me oleme tegelikult Läänemaa ja me hoiame Läänemaa kultuuri. Sillaotsal on oma nišš – 

välja on töötatud programmid, on võimalik kõike oma käega katsuda, ise teha.  

 

K. Idvand kõneles koostööst lasteasutustega (nt Valgu koolis saab toitlustada suuri gruppe.) 

K. Idvand tõi esile sellegi, et Sillaotsa baasil on võimalik panna kokku erinevaid pakette – loomuliku 

osana käib Sillaotsa juurde Velise kirik ja Kiigesaar, kuid lisada on võimalik ka Valgu mõisakool, 

hobusesõit mõisapargis. Mõtted võrgustiku arendamise suunas liiguvad. 

A. Kusmin: Luhtre pakub ööbimist. 

E. Plamus: Ja vahepeale jääb Sulu külamaja ning Velisel tegutseb MTÜ Iida Kursused.  

K. Idvand kinnitas, et Iida Kursustega koostöö juba käib.  

 

T. Tomson tõdes, et sinna teise projekti (Mahtra muuseumi sihtasutuse projekti) on Märjamaa valda vaja 

vaid doonoriks.  

E. Plamus avaldas arvamust, et loodav sihtasutus jääb Märjamaa valla jaoks liiga väikseks. Meil on 

suuremad plaanid. 

 

*K. Teekivi avaldas arvamust, et Eesti riigis on liiga palju muuseume. Ta ei suuda neid ülal pidada ning 

praegune käik on täiesti loogiline.  

K. Teekivi: Kui võrdlen Mahtra ja Sillaotsa muuseume, siis ütlen, et Sillaotsa muuseum on atraktiivsem.  

K. Teekivi pidas normaalseks, et tulevikus saab Mahtra muuseumist Juuru valla muuseum.  

Toimus arutelu. 

E. Plamus lisas kommentaariks ROLi protokollile, et praegu kõik vaikselt kompavad, kõik püüavad 

rahalisi kohustusi vältida, sest valdadel ju kellelgi vaba raha ei ole.  

Toimus arutelu. 

 

K. Teekivi arvas, et asi on väga toores ja selliste asjadega ei tohiks tormata. 

K. Tammaru: Aga meie saame oma selge seisukoha esitada.  

K. Idvand: Kui ma võin pakkuda, siis (otsuse) sõnastus võiks olla selline, et Märjamaa jääb avatuks 

läbirääkimistele ja avatuks koostööle, aga … .  

T. Tomson: … aga sihtasutuse asutajaliikme kohale ei pretendeeri. Koostöö ja avatus väljendub selles, et 

kui soovitakse teha mingi n ö maakondlik muuseumituur, siis  oleme alati nõus tegema koostööd 

maakonna teiste muuseumidega, kuid praeguse rahalise seisu juures ei saa me hakata kuskil teises 

piirkonnas olevat muuseumi rahaliselt toetama. 

K. Tammaru: Avatud ja koostööaltid peame me olema just Sillaotsa tasandil.   

 

K. Idvand märkis kokkuvõtvalt, et riigi seisukohad ei ole sellised, mis innustaks liituma sihtasutusega. 

  

Otsustati: Mitte toetada loodava Mahtra muuseumi sihtasutusega ühinemist. Märjamaa vald on avatud 

koostööle, kuid liikmeks astuma ei peaks.  Meil on  oma toimiv ja arenev Sillaotsa talumuuseum. 

 

Kell 13.50 lahkus K. Idvand. 
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Päevakorrapunkt 2 

Kultuurielu korraldus Loodna piirkonnas 
 

Kultuurikomisjoni liikmetele oli eelnevalt saadetud SA Loodna Vabaajakeskus (edaspidi SA) nõukogu 

26.04.2012 protokoll (vt lisa 2). 

T. Tomson andis sõna kommentaarideks SA nõukogu esimehele  Margo Pärnale. 

 

M. Pärn: Üks osa nõukogu koosolekust oli hr M. Jehe kirjale vastamine. Seda on protokollis kahjuks 

vähem kajastatud.  Kirjas oli 3 punkti: 

1) SA lõpetamisega jääks ära SA halduskulud, s.h kohustuslik auditeerimine. 

Halduskulud ja raamatupidamine, s.h auditeerimine, on SA osas suhteliselt väike kulu. Sealt väga suurt 

kokkuhoidu ei saa. Arvestades seda, et SA juhataja on praegu palgal 200€/kuus+ maksud ja kui SA 

asemele tahetakse luua Märjamaa rahvamaja juurde kultuurikorraldaja ametikoht, siis on küsitav, kas 

sellise palgaga sinna kedagi leiab.  Pakun välja, et SA kaotamisega olulist kokkuhoidu küll ei saavuta.  

2) kogu süsteem muutuks loogilisemaks ja ühtlasemaks. 

Küsiksin, et missugune süsteem muutuks loogilisemaks ja ühtlasemaks? Kas kogu valla kultuurielu 

korraldamine? See ju ei muutuks? Praegu reformiksite ju ainult Loodna piirkonda. Kõik muu jääks ju 

täpselt samaks nagu on. Korraldus ei ühtlustuks.  

3) tagatud oleks tihedam kaasatus valdkonna tegemistesse vallas 

Jah, see on olnud probleemiks. Kuna meil vahetus SA juhatuse liige, siis lootsin, et ehk tuleb n ö värske 

veri, uued mõtted ja läbikäimised,  uued tuuled suhetes, kuid seda ei ole tulnud. See kaasatuse küsimus on 

võib-olla suures osas ka vallapoolne probleem.  

 

M. Pärn: Kultuurikorraldaja kui sellise idee, võib-olla väga halb ei olegi. Kui SA eelarvet läbi aastate 

vaadata, siis tänavu aasta oli vaja kärpida oluliselt vähem – projekte oli vähem. See võis olla tingitud 

sellest, et vahetus juhataja, aga võib-olla on küsimus ka selles, et inimesed on väsinud, tüdinenud või ei 

olnud aega. Ei tea täpselt, kuid igal juhul taotletav rahasumma oli vähenenud ja meil oli kergem kärpida. 

See näitab võib-olla mingil määral seda, et mingi reformi peaks tegema ja samamoodi enam väga pikalt 

jätkata ei saa.  

 

*T. Tomson tõdes, et väga palju taandub ikkagi inimeste peale – nii nagu koormat eest vead ja tagant 

lükkad, täpselt nii see koorem ka veereb.  

 

T. Tomson küsis, kas kohapeal on reaalne inimene silmapiiril, et kui spekuleerida kultuurikorraldaja 

ametikoha loomise üle, et siis oleks ka kohapealne inimene sinna võtta.  

T. Tomson: Sellise inimese teenust me kindlasti kuskilt sisse osta ei saa. Ei saa ka nii, et ta kuskilt mujalt 

siia tööle sõidab. Inimene peaks olema kogukonna seest ja tal peaks olema see staadium, et ta tahab selle 

asjaga ägedasti tegelema hakata, mitte võib-olla nende hulgast, kes on hakanud vabatahtlikust ja 

tasustamata tööst tüdinema. Vabatahtlikust tegevusest väsimine on ka täiesti arusaadav.  

M. Pärn avaldas arvamust, et sisuliselt jääks selle inimese tööülesanded samaks kui praegusel SA 

juhatajal. Kui juunis 2011 korraldasime juhataja konkursi, siis oli näha, palju huvilisi on – küsijaid oli 

kaks-kolm, avalduse esitamiseni ja kandideerima jõudis vaid üks.  Paraku ei ole selliseid inimesi, kes on 

tegusad ja võimelised seda tööd tegema, kuskilt niisama võtta. Reeglina on sellised inimesed juba kuskil 

tööl ja siis peab see palganumber olema ikka väga hea, et see inimene üle meelitada.  

Toimus arutelu.  

 

*M. Pärn: Jooksis läbi idee, et SA võiks ühendada Märjamaa Valla Külavanemate Ühendusega (edaspidi 

KVÜ). See ikkagi ei ole hea idee, sest KVÜ on ülevallaine MTÜ, kuid SA on teatud piirkonna 

kultuurikorralduslik katusorganisatsioon. SA on ainus, mille peale Loodna piirkonna elanikud saavad 

loota (kultuuri- ja sporditöö korraldamise valdkonnas). /…/ 

M. Pärn arvas, et mingisugune katusorganisatsioon peaks piirkonda jääma, sest vastasel korral võib 

juhtuda, et piirkonna vabaaja- ja kultuuritegevus jääb rahata.  

K. Tammaru: Seepärast mina olengi seisukohal, et sinna piirkonda tuleks asutada rahvamaja. Rahvamaja 

selleks, et see piirkond saaks raha. Kui me toome selle kultuuritöötaja, ja ka ringid,  Märjamaa RM 

juurde, siis see tähendab, et raha hajub valla peale ära ning põhiliselt jääb see alevisse. Siis see piirkond 

(Loodna pk) on ikkagi ilma rahata. Selle mõttega ongi SA-d hoitud, et sinna piirkonda tuleks seegi raha.  

Loodna piirkonnas jääb raha jaanituledele jmt ka seepärast, et kõik meie projektijuhid töötavad ju tasuta. 

Kui tuleb rahvamaja juhataja, siis ilmselt peab tema neid üritusi korraldama hakkama. See asutus või 

organisatsioon peaks ikkagi olema, et ka see piirkond saaks kultuuri ja vabaajaüritustele raha kindlamini.  
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T. Tomson küsis endise Loodna valla kultuurielu korraldamise kohta. 

K. Tammaru selgitas, et olid põllumajandusettevõtete klubid, mis kadusid koos kolhooside ja sovhooside 

lagunemisega.  Väikesel Loodna vallal ei olnud võimalik võtta üle 3 klubi.  

 

E. Plamus märkis, et kui vaadata KVÜ tegevust, siis tema küll ei saa öelda, et kuskil piirkonnast oleks 

KVÜ tegevuse tulemusena raha ära võetud. KVÜ-st saavad rahastust kõik piirkonnad. 

M. Pärn ja K. Tammaru nõustusid, et KVÜ ongi ülevallaline organisatsioon, kuid Loodna piirkond vajab 

ka sellist katusorganisatsiooni nagu on Varbolas, Valgus ja Haimres oma rahvamajade näol.  

T. Mesila: Märjamaa vallas on selline piirkond, kus ei ole ühtegi rahvamaja ega muud – Konuvere-

Paeküla piirkond, mis on ka päris suur ja nemad peavad rahulduma ka KVÜ poolt pakutavaga.  

Kaare: Aga see piirkond ei ole ühegi ühinenud valla piirkond kogu ulatuses ja selles piirkonnas pole ka 

enne valdade ühinemist ühtegi rahvamaja olnud.   

 

Toimus keskustelu. 

 

*T. Tomson: Selle teema arutamiseks oleks vaja  laua taha istuda rahvamajade juhatajatega, SA 

esindajaga, kellegagi KVÜ-st…  . Kas kultuurikomisjon terves koosseisus? Esmaseks eesmärgiks võiks 

olla SWOT-analüüsi tegemine. 

T. Mesila: Sipas, SA- nõukogu koosolekul, tuli jutuks ka see, et põhimõtteliselt iga 4 aasta tagant on 

mõeldud ja arutatud, et nii ei ole kõige parem, et tuleks midagi teistmoodi teha, kuid peale seda on 

arutelud taas 4 aastaks soikunud. Nüüd oleks aeg aruteludega jätkata. Seda ka juhul kui asi esialgu vana 

viisi edasi läheb. 

M. Pärn täpsustas, et arutelud ei ole mitte soikunud, vaid arutelude tulemusena on leitud, et olemasolev 

korraldus on kõige optimaalsem kultuuri- ja vabaaja korraldamiseks. 

T. Tomson: Ehk peaksime ühe punktina arutama siis ka seda, et äkki ei olegi midagi valesti ja äkki ei 

olegi paremat varianti. T. Mesila: Jutuks tuli ka see, et ei ole ikkagi seda ühtset kogukonna-tunnet, on 

olemas erinevad piirkonnad, kuid mitte tervikut. /…/. Selles mõttes, et mida ühtlasemad üle valla need 

süsteemid on, seda õigem on. See aitaks kogukonnatunde kujunemisele kaasa. Kui ühes piirkonnas 

jagatakse raha teisiti siis … .  

K. Tammaru lisas, et tegelikkuses ei saa Loodna piirkond raha rohkem kui teised piirkonnad. Lihtsalt 

inimesed teevad seal tasuta ära selle töö, mis mujal rahvamajade juhatajad (ja seeläbi on reaalseteks 

tegevusteks raha rohkem kasutada).  

K. Teekivi märkis, et varsti on olukord, kus meil millekski muuks (kultuurivaldkonnas) raha ei jätkugi kui 

rahvamaja juhataja palgaks ja maja ülalpidamiseks. Väikestel rahvamajadel on juba täna see probleem.  

K. Teekivi: Kultuuri rahastamise peale tuleb väga tõsiselt mõtlema hakata juba täna. Inimest ei ole vaja 

palgal pidada üksnes sellepärast, et majal oleks juhataja. Näiteks väikestel rahvamajadel  ei ole 

koolitusraha, kuid kui tahta püsida natukenegi n ö reel, siis sa pead ennast koolitama-täiendama. Kas seda 

peaks siis käima oma raha eest tegema?  Võib-olla Märjamaa RM-l ei ole seda probleemi, kuid väikestel 

on. 

E. Plamus: Ei ole ka Märjamaa rahvamajal koolitusraha. Lugedes koosolekute protokolle ja arutelusid 

jne, siis läbi aastate torkab SA puhul silma kaks suuremat muret – üks asi on see, et SA juhti ei kaasata 

rahvamajade nõupidamistele, kuid see tuleneb ka struktuurilisest erinevusest ning taandub ka 

maakonnatasandile ja teine, mida kogu aeg kuulen, kuid see ei ole ainuüksi SA ja selle piirkonna 

probleem, vaid ka KVÜ ja sädeinimeste probleem, et on väsimus, tülpimus ja elanike passiivsus jne. 

Rohkem eriti ei oskagi midagi SA miinusena öelda. 

K. Tammaru: Aga see teine punkt ongi väga oluline.  

E. Plamus: Aga see on ka külavanemate ühenduse inimestel, sädeinimestel jne. See ei ole tingitud vaid 

SA vormist, vaid see on üle valla ja üle vabariigi nii, et tehakse väga palju ühiskondlikus korras. Teema 

on keeruline ja ma toetan T. Tomsoni ettepanekut, et üks tõsine arengupäev tuleks korraldada ning see 

põhjalikult ette valmistada. Tegelikult puudub praegu kontseptsioon. Valitsuse istungitel oleme teemat 

arutanud. Me peame nii kaua seda arutama kui asjast tekib korralik käsitus.  

 

*E. Plamus meenutas raamatukogude reformi, millele ka eelnesid pikad arutelud ning tõsine teemaga 

tegelemine. Tulemuseks on see, et Rapla keskraamatukogu esindaja tõi ROLi istungil Märjamaad oma 

raamatukogureformiga esile positiivse näitena.  

E. Plamus avaldas arvamust, et ehk asjad liiguvadki katusorganisatsioonide suunas – on Märjamaa 

Spordiklubi, mis ehk vajaks küll veidi ümberkorraldust kuna tegutsenud ühetaolisena ligi paarkümmend 

aastat, raamatukogud on ühtse juhtimise alla viidud, on KVÜ, mille tegevusse ei pea vald üldse sekkuma 

ja mille tegevus on vabariigiski lipulaevaks. E. Plamus: Arutame kultuuritegevuse ka läbi ja võib-olla 

tuleb meil siingi mingi hea mõte. Võtame kõik positiivse, mida saame kasutada SA tegevusest ja võtame 
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kõikidest piirkondadest üle. Selge on ka see, et Märjamaa RM on teistsuguses olukorra, sest siin on kõige 

suurem inimeste kontsentratsioon ja ka nende tegevusele ei sa mitte midagi ette heita.  

 

K. Tammaru: Mina olen korduvalt öelnud, et Märjamaa rahvamaja ei saa absoluutselt võrrelda teistega. 

Siin on elanike kontsentratsioon suurem, on ka valla keskus ja kõigest sellest saan ma aru, kuid ühtlustada 

tuleks kõike seda, mis on keskuse ümber.  

E. Plamus: Ka külavanemad toimetavad hajaasustuses.  

K. Tammaru oli seisukohal, et kogu keskuse ümbruse kultuuri- ja vabaajakorraldus võiks olla ühtsetel 

alustel.  

 

*M. Pärn  avaldas mõtet, et probleemid tulenevad suuresti sellest, et SA on erinev. Kui tänaval 

vaadatakse järele mustanahalisele kuna ta on üldisest massist erinev, siis SA-ga on sama lugu – ühes 

piirkonnas on asjad korraldatud hoopis teisiti ja inimesed ei saa sellest aru.  

M. Pärn lisas, et senine nõukogu on nõus jätkama seni kuni tuleb valla poolt konkreetsem nägemus. See 

ei tähenda järgmist kolmeaastast perioodi.  

T. Tomson: Milline on siis valla uus ambitsioonikas kava? Kas „Uuest eelarveaastast  kultuuriga 

Märjamaa vallas ühtsetel alustel!“? 

T. Tomson: Enne kokkusaamist ei tuleks muud otsustada kui seda, et edaspidine korraldus võiks olla 

ühtsetel alustel, kuid kuidas see olema saab, on arutelude teema. Kõik ideed on teretulnud. 

 

K. Tammaru  tuletas meelde, et vallavalitsus peab SA nõukogu liikmete volituste pikendamisega päris 

kiirelt tegutsema kuna volituste tähtaeg on peagi lõppemas.  

 

M. Pärn: SA nõukogu seisukoht oli, et kogu valla kultuuri- ja seltsitegevuse rahade jagamine peab käima 

ühtsetel alustel.  

T. Tomson: Teie seisukoht oli ka see, et komisjon, kes otsustaks spordi- ja kultuuriürituste 

projektitaotluste rahastamist, peaks olema moodustatud territoriaalsel põhimõttel. Ma selles osas vaidleks 

natukene vastu. Kuidas see territoriaalne kaetus peaks olema – kas võtame igast külast esindaja või mille 

järgi? Praegu on minu meelest kultuurikomisjonis territoriaalse esindatusega üpris hästi, kuigi selleks 

kohustust ei ole.  

K. Teekivi: Näiteks KVÜ-s iga piirkond valib oma esindaja.  

Toimus arutelu. 

E. Plamus: Küsimus taandub sellele, et kas külade piirkonnad langevad kokku kultuuripiirkondadega?  

K. Tammaru: Tegelikult mitte, sest SA piirkonnas on praegu kolm külade piirkonda, mis kõik on ka 

KVÜ-s esindatud – Laukna, Teenuse ja Sipa. 

 

Toimus arutelu kultuurivaldkonna arengupäeva korraldamise ettevalmistamisest.  

 

Otsustati: Võtta suund kultuurikorralduse ühtlustamisele vallas. Moodustada vallavalitsuse ja 

kultuurikomisjoni töörühm arengupäeva ettevalmistamiseks. Vastutavad T. Mesila ja T. Tomson.   

 

Kell 14.30 lahkusid M. Pärn ja E. Plamus.  

 

 

Päevakorrapunkt 3 

Mittetulundusliku tegevuse toetamine 
 

Valla 2012. aasta eelarves on mittetulundusliku tegevuse toetamiseks kavandatud 28 934 eurot, millest 

korralise taotlusvooruga jagati ära 22 548 eurot. Jääk on 6386 eurot. 

 

*T. Mesila: Taotlusvoorus oli projekt Paula laulupäeva WC-de tellimise jaoks. Komisjon otsustas, et 

probleemi lahendab majandusosakond ning raha selleks mittetulundusliku tegevuse toetuse realt ei 

eraldanud.  Tegelikult on näidanud varasemate aastate kogemus, et majandusosakonna poolt korraldatuna 

tualetimajandus ei toimi. Üritus on aga varsti tulemas.  

D. Lehtsalu: Anname siis selle raha ära. 

T. Tomson: See tuleb siis otsusena vormistada. 

J. Liländer juhtis tähelepanu sellele, et kehtiva korra kohaselt ei ole võimalik väljaspool taotlusvooru raha 

eraldada. Hetkel on võimalik raha eraldada vaid vallavalitsuse reservfondist. Kui seal raha ei ole, siis 

kultuurikomisjon võib ettepaneku teha eelarvet muuta ning mittetulundusliku tegevuse jääki vähendada.  

Toimus arutelu. 
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T. Mesila märkis, et lauluväljakul on proovitud tualettidega mitmeid erinevaid variante, kuid kõige 

paremini töötab see kui kogu teenus ostetakse sisse.  

 

T. Tomson: Millal see üritus vallavalitsusega kooskõlastati? Millal sai vallavalitsus teada, et taoline üritus 

lauluväljakul toimub? Kas sel aastal või eelmisel? Kas oleks saanud eelarvesse planeerida või mitte? 

T. Mesila: See pole vallavalitsuses käinudki. Praegu M. Linnamägi küsiski mu käest, et kas ta peab 

taotlema avaliku ürituse luba, kuid see on rahvamaja üritus ja rahvamaja ei pea taotlema luba.  

 

Toimus diskussioon avaliku ürituse loa taotlemise vajadusest. 

T. Mesila: Märjamaa lauluväljak on Märjamaa rahvamaja üks osa. Kui ta teeb seal ühe ürituse, siis teeb ta 

seda nagu oma õues. Kui rahvamaja teeb avaliku, vabas õhus ürituse, siis on tal kohustus teavitada 

politseid ja tuletõrjet, kuid meie valla enda asutused ei taotle oma korraldatud üritustele eraldi 

vallavalitsusest luba.  

 

D. Lehtsalu oli seda meelt, et ükskõik, mil viisil, aga WC-de raha laulupäeva jaoks tuleb eraldada.  

T. Tomson: Seis on selline, et kui seda tahetakse rahastada, siis tuleb see raha eraldada reservfondist.  

Toimus arutelu, kas peaks tegema ettepaneku vähendada selle võrra mittetulundusliku tegevuse toetuste 

summat. 

T. Mesila: Nüüd tekib see sama olukord, mida me seni oleme tauninud – kui kultuurikomisjon on 

otsustanud raha mitte eraldada ja vallavalitsus selle ikkagi reservfondist eraldab, siis need üksikud korrad 

on kohe kriitika osaliseks saanud. Kui rangelt võtta, siis   praegune situatsioon on täpselt samasugune.  

T. Tomson ei olnud päri, et situatsioon päris samasugune on.  

Toimus keskustelu. 

A.Kusmin juhtis tähelepanu sellele, et WC-de probleem on laiem kui vaid antud laulupäevaga seonduv 

probleem – see on iga vabaajaürituse puhul üleval. Olgu see siis Valgu pargis või mujal. 

T. Tomson: Minu meelest oli jutt, et vald soetab endale neli teisaldatavat plastkäimlat ning neid hakatakse 

erinevatel üritustel kasutama. Kaasa arvatud uue spordikeskuse juures kui seal on mingid üritused. M. 

Vaheril oli ju võetud isegi hinnapakkumine.  

 

Otsustati: Konstateerida fakti, et kultuurikomisjonil pole antud hetkel võimalust, arvestades volikogu 

kehtestatud mittetulundusliku tegevuse rahastamise korda, raha eraldada.  

Teema suunata arutamiseks majandus- ja eelarvekomisjonile. 

 

T. Mesila tutvustas peale taotlusvooru tähtaega laekunud rahataotlusi: 

1) Varbola Külaselts soovib omaosalust Varbola küla mängu- ja spordiväljakute projektile. Leader-

meetme rahastus on saadud.  Omaosalus on 3580 eurot; 

2) Meelis Remmel taotleb 17. mail Valgu pargis toimuva lasteaialaste tuletõrjeolümpia toitlustamise 

rahastamist. Valgu kool toitlustab neid 90,52 euro eest. 

3) Märjamaa Pensionäride Ühendus taotleb toetust 90 eurot sügisese Nunnunäituse projekti 

omaosaluseks. Vallavalitsus oli sunnitud sellele projektile andma ka garantiikirja.  

4) laekunud on taotlus Valgust, kuid rääkimas on käinud ka Lilli Lillekeste esindaja ning Haimre 

pensionärid, et nemad olid ära unustanud memme-taadi peole transpordi. Valgu taotleb 72 eurot.  

 

Toimus arutelu. 

Tõdeti veelkord, et kehtiv kord ei võimalda kultuurikomisjonil taotlusi n ö jooksvalt rahuldada.  

A. Kusmin avaldas arvamust, et memme-taadi pidu oli pikalt ette teada ning seda oleks saanud varakult 

planeerida ja toetust taotleda. 

K. Tammaru märkis, et uus kord ei ole veel taotlejate teadvusesse jõudnud.  

D. Lehtsalu leidis, et transporti on võimalik ka ühildada – iga kollektiiv ei pea ise bussiga sõitma. 

K. Tammaru : Transporti ju ühitataksegi; ka Valgu rahvas läheb Vigala rahvaga ühe bussiga ja taotletav 

summa on see, mis on Valgu poolel vaja maksta. 

 

T. Tomson avaldas arvamust, et kultuurikomisjonil võiks ka olla oma reservfond selliste olukordade, 

nagu praegu on tekkinud, lahendamiseks.  

J. Liländer: Praegune kord sellise reservi tekitamist ei võimalda ning ka sellisest reservfondist raha 

eraldamine eeldab regulatsiooni olemasolu.   

T. Tomson: Kui vaja, siis tuleb korda muuta, et oleks reservi moodustamise võimalus. Seda juhul kui 

jätkame ühe taotlusvooruga, sest kõiki aasta jooksul ettetulevaid asju lihtsalt ei ole võimalik ette näha.  

 

Toimus keskustelu. 
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T. Tomson: Me jõuame ikkagi selleni, et tegelikult tuleks toetada ainult reaalselt toimuvaid üritusi ning 

ühel heal päeval kõik kollektiivid sõidavad ja söövad oma raha eest. Ja kes ei jõua oma raha eest sõita, 

need ei sõidagi. Vald ei jõua iialgi kõike seda kinni maksta. 

K. Tammaru: Küsin siis, et mida vald üldse siis maksma hakkab? 

T. Tomson: Kultuuriüritusi.  

D. Lehtsalu: Rahvariiete soetust võiks siiski ka toetada. 

K. Tammaru: Kas me tõepoolest tahame võtta pensionäridelt  memme-taadi peole sõidu võimaluse? Ise 

nad ei suuda seda transporti kinni maksta. Ma siinkohal seisan küll nende eest. 

K. Teekivi: Võtke see sõiduraha kokku. See on tegelikult nii väike raha. Kui võtate rahvamajade 

ülalpidamiskulud jne, siis just neid asju tuleb hakata vaatama.  

K. Tammaru oli seda meelt, et üks kord aastas maakondlikule üritusele peaks vald  jõudma küll taidlejaid 

sõidutada.   

K. Teekivi arvas, et rahvamaja üritusteks ei oleks pidanud täiendavat raha juurde eraldama. 

 

K. Tammaru: Kuidas me ikkagi lahendame eakate jõudmise memme-taadi peole? 

T. Tomson: Ainuke seaduslik lahendus on reservfondist. Kui see reservfondi „hoiupõrsas“ on nii 

kõhnuke, et sealt enam mitte midagi võtta ei ole, siis tuleb meie ettepanekul osa mittetulundusliku 

tegevuse toetuse vahenditest kanda reservfondi. See omakorda võib tähendada seda, et järgmisel aastal on 

mittetulundusliku tegevuse toetamiseks eelarvesse planeeritud selle võrra vähem raha.  

K. Tammaru arvas, et see nii ei pea olema kui valitsus ja volikogu suhtuvad tekkinud olukorda mõistvalt.  

Toimus jutlemine. 

K. Teekivi juhtis tähelepanu sellele, et Varbola pensionärid küsisid projektiga vallalt sõidutoetust 

memme-taadi peole õigeaegselt ja nad said ka selle. Miks ei teinud seda teised? 

Võimalik, et põhjus on informatsiooni mittevaldamises. Rahvamajad, kelle all kollektiivid tegutsevad, 

peaks ise seda jälgima ja küsima. 

 

*T. Tomson juhtis tähelepanu sellele, et kui mittetulundusliku tegevuse toetuse jäägist midagi veel 

reservfondi lasta tõsta, siis kaob mõte lisavooru väljakuulutamiseks ära, sest silmas tuleb pidada sedagi, et 

esitatud on Varbola Külaseltsi 3580 eurone taotlus.  

K. Teekivi: Miks see mittetulundusliku tegevuse toetusest peab tulema? 

K. Tammaru: Investeering ei lähe ju sellest rahast? 

J. Liländer oli arvamusel, et eraldus tehakse ikkagi mittetulundusliku tegevuse toetuse realt, kuid 

otsustajaks on investeeringute puhul majandus- ja eelarvekomisjon.  

T. Mesila luges ette Varbola külaseltsi taotluse selgituse (registreeritud valla dokumendiregistris nr-ga 

14-4.1/799). 

K.Teekivi: Volikogu on tegelikult seda asja toetanud.  

J. Liländer: Volikogu andis külaseltsi kasutada maa-ala spordi- ja mänguväljaku rajamiseks. 

K. Teekivi oli arvamusel, et kui anti maa, siis tuleb leida ka raha omaosaluseks.  

T. Tomson ei olnud nõus, et need kaks asja omavahel seotud peaks olema.  

T. Tomson: Kui investeeringute real on see raha olemas, siis palun väga, kuid toetust ei saa eraldada 

mittetulundusliku tegevuse toetamise vahenditest.  

K. Teekivi: Mina olen kogu aeg rääkinud, et selliseid suuri summasid tuleb ette planeerida. Ei saa nii, et 

leidke kohe ja kiiresti mõnituhat eurot.  

T. Tomson: Oleme rääkinud ka sellest, et tegelikult ei ole vallal enam raha ka omaosaluste jaoks. Selliseid 

projekte ei saa (valla abile lootes) enam varsti käima lükata. 

K. Teekivi oli nõus, et neid asju tuleb eelnevalt tõsiselt kaaluda, et kuhu miskit kui suurelt ikkagi 

rajatakse.  

K. Tammaru lisas, et suhteliselt sama seis on ka külamajadega.  

 

Otsustati: Teha vallavalitsusele ettepanek kuulutada võimalikult kiirelt välja taotluste vastuvõtmiseks 

lisavoor.  

Kui vallavalitsus leiab, et juba saabunud taotlused tuleks rahuldada, siis vallavalitsusel on võimalus 

selleks kasutada reservfondi või muid enese käsutuses olevaid vahendeid.  

Antud ajahetkel ei ole võimalik taotlusi Märjamaa valla eelarvest mittetulunduslikuks tegevuseks toetuse 

andmise korra alusel menetleda.  

 

J. Liländer tsiteeris volikogu  18.10.2011 protokolli nr 28 päevakorrapunkti 6, kus otsustati maa tasuta 

kasutusse andmist MTÜ-dele: „M. Hiiemaa: Kui projektid saavad Leaderi poolt rahastatud, kas siis tuleb 

vallale sellest ka mingeid rahalisi kohustusi? 
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T. Matsalu: Varbola Külaselts on öelnud, et nad ei esita vallale omafinantseeringu taotlust ning ka 

Märjamaa Noortekeskus (kes veab projekti Rapla Lastekaitse Ühingu alt) ei ole praegu seda välja öelnud. 

Käesoleva otsusega ei võta me endale rahalisi kohustusi.“ 

 

 

Päevakorrapunkt 4 

Muud küsimused 
 

*K. Tammaru lisas päevakorrapunkti 2 täienduseks, et juhul, kui leitakse, et SA on parim viis Loodna 

kultuurielu korraldamiseks ning SA jätkab oma tegevust, tuleks ka selles valguses valla mittetulundusliku 

tegevuse korda muuta. Praegusel kujul ei sobi see SA mõttega kokku. Kui on sihtasutus ja selle nõukogu, 

kes otsustab sihtasutusele eraldatud raha üle, siis tegelikult ei saa volikogu oma korraga ette kirjutada, 

milleks ja kuidas sihtasutus oma raha jagab. Praegu on see nii aga paika pandud.  

 

T. Mesila märkis, et korra eelnõu oli üles ehitatud kahevoorulisena, kuid volikogu istungil muudeti see 

ootamatult ühevooruliseks. Kui jääbki nii, siis tuleks kord uuesti selle pilguga üle vaadata. 

T. Tomson:  Või siis teha ettepanek ikkagi teha kaks taotlusvooru, sest juba on näha, et ühevoorulisena 

asi ei toimi. 

Toimus arutelu 

J. Liländer soovitas, et kui korda tahetakse muuta, tuleb seda teha enne 2013.a taotlusvooru 

väljakuulutamist, et taotlejatel oleks teada, kas 2013. aasta tegevuste finantseerimiseks on üks või kaks 

vooru.  

 

*T. Tomson: Kuidas sujub raamatukogu tööaja optimeerimine? 

T. Mesila: Vallavalitsus kinnitas, arvestades praegust töötajate arvu, uued lahtiolekuajad. 01. juunist 

hakkab raamatukogu olema avatud suviste lahtiolekuaegade järgi, mis tähendab seda, et  raamatukogu on 

laupäeviti suletud. 

 

 

 

 

Teet Tomson                                                                             Janika Liländer 

Koosoleku juhataja                                                                    Protokollija 

 

 

 


